


On violations of the law by representatives of the unregistered Viasna 
Centre 

 
In July 2021 a criminal case under article 243 (3) (tax and customs duties 

evasion) and article 342 (2) of the Criminal Code was brought against some 
representatives of the Viasna Centre, which was unregistered in Belarus. During the 
investigation, the Centre's activities were reclassified under article 228 (4) 
(smuggling) and article 342 (2) (training or other preparation of persons to 
participate in group activities that grossly violate public order, as well as financing 
or other material support of such activities) of the Criminal Code. 

Mr. A. Bialiatski and other employees of the Viasna Centre created a number 
of structures in other countries and made use of unlawful schemes to bring money 
into Belarus. 

Previously, Mr. Bialiatski had already been prosecuted for tax evasion. In 
2011 he was sentenced to 4 and a half years in prison for failure to pay taxes on a 
particularly large scale. Mr. Bialiatski did not enter the money he received as 
personal income from non-residents of Belarus in his tax returns. 

Part of the funds allocated by foreign donors for the project activities of the 
Viasna Centre was embezzled, and reports on its expenditure were fabricated. Cash 
receipts were prepared under false names, the amounts paid as fees to volunteers 
were overstated and the recipients of the funds were close relatives. Real estate 
property was acquired and presented as donations from close relatives in order to 
conceal income from the State authorities. 

The investigation also found that representatives of the Viasna Centre took 
part in supporting persons who engaged in gross violations of public order. 

Representatives of the Viasna Centre have been convicted of committing 
criminal acts under the domestic law. Participation in public and political life and a 
declaration of engagement in human rights activities does not exempt persons from 
the need for compliance with the law. 

The unjustified drawing of attention to the prosecution of persons who 
identify themselves as members of an unregistered voluntary association may be 
carried out with the aim of bringing pressure to bear on the Belarusian justice system. 
 



О нарушениях законодательства представителями 
незарегистрированного центра «Весна» 

 
В июле 2021 года в отношении ряда представителей 

незарегистрированного в Республике Беларусь центра «Весна» было 
возбуждено уголовное дело по ч.3 ст.243 (уклонение от уплаты налогов, 
сборов) и ч.2 ст.342 Уголовного кодекса Республики Беларусь. В ходе 
расследования их деятельность была переквалифицирована по ч.4 ст.228 
(контрабанда) и ч.2 ст.342 УК (обучение или иная подготовка лиц для 
участия в групповых действиях, грубо нарушающих общественный 
порядок, а равно финансирование или иное материальное обеспечение 
такой деятельности). 

А.Беляцкий и другие функционеры центра «Весна» создали за 
рубежом ряд структур и задействовали незаконные схемы ввоза 
денежных средств в Беларусь. 

Ранее А.Беляцкий уже привлекался к уголовной ответственности 
за уклонение от уплаты налогов. В 2011 году А.Беляцкий был приговорен 
к 4,5 годам лишения свободы за неуплату сумм налогов в особо крупном 
размере. Получаемые от нерезидентов Беларуси в качестве личного 
дохода денежных средства А.Беляцкий не вносил в налоговые 
декларации. 

Часть средств, выделенных иностранными донорами на проектную 
деятельность ПЦ «Весна», присваивалась, а отчеты о расходовании 
фабриковались. Расписки в получении денежных средств составлялись 
под вымышленными именами, завышались суммы платежей в виде 
гонорара волонтерам, получателями средств выступали близкие 
родственники. Приобреталась недвижимость, которая оформлялась в 
форме дарственной от близких родственников, с целью сокрытия 
доходов от государственных органов. 

Следствием также установлено, что представители центра «Весна» 
принимали участие в поддержке лиц, грубо нарушавших общественный 
порядок. 

Представители центра «Весна» осуждены за совершение 
преступных деяний в соответствии с национальным законодательством. 
Участие в общественно-политической жизни и декларируемое занятие 
правозащитной деятельностью не освобождает граждан страны от 
необходимости соблюдать законодательство. 

Необоснованное привлечение внимания в связи с привлечением к 
ответственности отдельных лиц, причисляющих себя к 
незарегистрированной общественной структуре, может осуществляться в 
целях оказания давления на белорусское правосудие. 
 


	BLR 19.05.23 (1.2023)R.pdf
	NV 02-13_438.pdf
	Attachment to 02-13_438.pdf

	BLR 19.05.23 (1.2023)RT.pdf

